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سامانه پیام کوتاه 30002323

33110065 ساعت 3 تا 6 بعدازظهر
33916546 تمام ساعات شبانه روز مدل رفتاری دولت نسبت به برخی مســائل مهم سیاست خارجی و داخلی، 

با پرســش های مهمی در زمینه کفایت و کارآمدی، عقلانیت و به جا- یا نابه جا و جا 
به جا- بودن این مدل روبرو شــده است. یک ویژگی مهم این مدل رفتاری، نرمش 
افراط گونه در سیاست خارجی و تصلب و خودرأیی در سیاست داخلی تا حدی است 
که مثلًا در نســبت با مجلس شورای اسلامی میل به خودکامگی و دور زدن قانون 
اساسی می کند. جای »اشداء علی الکفار« و »اعزهًْ علی الکافرین« آن هم در نسبت 
با دشمنان ستیزه جو و سر موضع به شکل کاملًا پر رنگ در سیاست خارجی دولت 
خالی است همچنان که در موارد متعددی به نظر می رسد سیاست های کلان نظام 
نسبت با شــیطان بزرگ و در صیانت از منافع ملی مغفول  می ماند. اما به موازات 
اعتمادسازی کاملًا یکطرفه با آمریکا و غرب، اصرار عجیبی وجود دارد که در داخل، 
مجلس مورد بی اعتنایی قرار گیرد یا دور زده شود؛ حتی اگر این دور زدن به شکل 
کاملًا علنی و توأم با دهن کجی- نظیر اعلام اجرای برجام بدون پایان بررسی آن در 
مجلس- باشد. اصرار بر این مدل رفتاری، متأسفانه چهره ای فاقد اقتدار و مستعد 
فشارپذیری در سیاست بین الملل از دولت محترم ترسیم کرده است. این چهره را 
می توان از جمله در دیپورت کردن ســفیر ویژه آقای روحانی برای دفتر نمایندگی 
سازمان ملل توسط وزارت خارجه آمریکا یا عدم صدور ویزا برای وزیر ارشاد از سوی 
دولت عربستان جهت رســیدگی به وضعیت حدود 476 زائر جان باخته یا مفقود 

بیت الله الحرام مشاهده کرد.
اگر جــان باختن 169 زائر ایرانی در فاجعه جنایت آلود منا یک غم بزرگ ملی 
است، مفقود ماندن 307 زائر دیگر و نامعلوم بودن سرنوشت آنها پس از چند روز، 
فاجعه ای بزرگ تر است. در اغلب کشورها و در قبال حوادث به مراتب کوچک تری 
که برای چند شهروند -مثلًا آمریکایی یا فرانسوی- رخ می دهد، مقامات و رؤسای 
آن کشورها سفر خارجی خود را لغو می کنند و به سرعت به کشور باز می گردند تا 
پیگیر ماجرا باشند. آیا سرنوشت تلخ و غمبار 307 مفقود، ارزش آن را نداشت که 
آقای رئیس جمهور یا دست کم وزیر خارجه، سفر تشریفاتی نیویورک را لغو کنند 
و پیگیر این مسئله مهم ملی باشند؟! آیا درخواست ملاقات با وزیرخارجه سعودی 
که رد شــد یا زدن روبان کوچک مشکی به کت برخی اعضای هیئت دیپلماتیک، 
فشار به رژیم مقصر سعودی برای پاسخگویی درباره سرنوشت مفقودان این جنایت 
اســت؟ یعنی مثلًا رقم 476 نفر باید به چند نفر افزایش می یافت تا دولت و وزارت 
خارجه، ماجرا را مسئله حیاتی و امنیت ملی حساب کنند و به خاطر اهمیت ماجرا 
بسیج شوند؟ بسنده کردن به روبان مشکی و چند اظهار تأسف در مصاحبه ها کجا 
و سرنوشت چندصد شهروند و خانواده های ماتم دیده و نگران آنها کجا؟ متأسفانه 
در چنین صحنه هایی غالباً زبان رئیس دولت و وزارت خارجه کاملًا کوتاه و منفعل 
است. اما به محض اینکه برخی مسئولان دولتی می خواهند در سیاست داخلی و با 
ارکانی نظیر مجلس یا حتی سیاست های کلی نظام تعامل داشته باشند، بوی استبداد 
رأی و خودکامگی و بی اعتنایی به مشــام می رسد. سرنوشت مذاکرات هسته ای از 
بیانیه لوزان تا توافق وین و ســپس شتابزدگی و دستپاچگی برای اجرای آن حتی 
پیش از پایان موعد 90 روزه برای رسیدن به روز تصویب، شاهدی بر این مدعاست. 
وزارت خارجه به واسطه فشارهای برخی اجزای دولت، مجلس را در ماجرای لوزان و 
سپس توافق وین کاملًا جا گذاشت در حالی که موظف شده بود برای رعایت قواعد 
و لوازم همدلی با منتقدان وارد گفت وگو شود. تکذیب های اولیه درباره فکت شیت 
آمریکایی ها به تدریج جای خود رابه تأیید برخی واقعیت ها که متضمن عبور خسارت 

بار از برخی خطوط قرمز منافع و مصالح ملی بود، داد.
پس از اعلام دســتیابی به توافق در وین )23 تیر94( رهبر معظم انقلاب در 
چند نوبت خواستار بررســی و ملاحظه دقیق متن فراهم آمده، در مجاری قانونی 
و رفــع راه های نقض عهد طرف بدعهد غربی در صورت تصویب توافق شــدند و 
ســپس با صراحت بر لزوم بررسی برجام در مجلس پافشاری کردند و نظر مُتبّع را 
نظر نمایندگان ملت دانستند و سرانجام با اشاره به اظهارات صریح و ممتد مقامات 
آمریکایی فرمودند اگر قرار است ساختار تحریم باقی بماند و تحریم ها تعلیق نشود، 
اصلًا بــرای چه مذاکره کردیم. در عین حال معظم له ظرف 2 ماه اخیر بالغ بر 5 بار 
نسبت به نفوذ دشمن و اینکه آمریکا برجام و مذاکره را بهانه نفوذ می خواهد هشدار 
داده اند. تأکید بر شأنیت مجلس در بررسی برجام، غیر از تعلق این تأکید به رهبر 
معظم انقلاب، نص صریح اصول 77 و 125 قانون اساسی درباره متوقف بودن تصویب و 
اجرای توافق های بین المللی به نظر مجلس است. اما با وجود این براهین قاطع از یک 
سو و منافذ فاجعه آفرین و ایرادات خسارت بار در برجام از سوی دیگر، دولت سعی 
کرد به شیوه »راه بینداز و جا بینداز« شروع اجرای برجام را القا کند که معرفی آقای 
عراقچی به عنوان رئیس کمیته پیگیری اجرای برجام، بردن یوکیا آمانو به پارچین 
و نمونه برداری از این تأسیســات )اجرای ماده 14 برجام( و اظهارات آقای شمخانی 

مبنی بر اینکه »وارد اجرای برجام شده ایم« از آن جمله است.
در این میان چند سؤال مهم وجود دارد: 1- علت این همه شتابزدگی و دستپاچگی 
و قانون شکنی چیست که باعث می شود گاردین بنویسد »دولت ایران عجله دارد و 
به سرعت دنبال انجام تعهدات هسته ای است اما غربی هاهمچنان به ایران مظنون 
هستند«؟ آیا حفره ها و منافذ خسارت بار برجام برطرف شده که دولت برای اجرای 
تعهدات عجله می کند؟ آیا راه های نقض عهد طرف مقابل مسدود شده یا آنها از تأکید 
بر حفظ ساختار تحریم ها یا تشدید آن به بهانه های دیگر عقب نشینی کرده اند که 
تلاش می شــود برگ های برنده ای نظیر حدود 9/7 تن اورانیوم غنی شده، 14 هزار 
سانتریفیوژ و رآکتور آب سنگین طبق برجام از دور خارج شود؟ و اگر چنین کردیم، 
3 ماه دیگر چه چیزی دست ما را می گیرد؟ 2- دولت و برخی مقامات آن با این مدل 
رفتاری که نسبت به نمایندگان ملت دارند، برای چه از حدود یک سال پیش جهت 
فتح مجلس دهم خیز برداشــته اند؟ اگر قرار است مجلس، بی خاصیت و دولتی و 
آلت دست دولتمردان باشد که بود و نبودش یکی است؟ نخبگان ما فراموش نکرده اند 
و حتماً آقای روحانی به عنوان اولین مذاکره کننده هسته ای بهتر از همه به خاطر دارد 
که به اعتبار عملکرد مجلسی خنثی نسبت به بیگانگان و هتاک نسبت به حاکمیت 
)مجلس ششم(، چگونه تیم مذاکره کننده در برابر طرف غربی تنها مانده بود و هر 
جا که می خواست بگوید افکار عمومی ما مخالف تسلیم و امتیازهای نابه جا هستند، 
با این طعنه امثال سولانا مواجه می شدند که؛ بلوف نزنید، مجلس شما که با ماست 
و پیشنهاد سرکشیدن جام زهر را می دهد و طرح 3 فوریتی برای این کار دارد! آیا 
قرار است با مدل رفتاری فعلی، دولت به عنوان خط مقدم دفاع، خط دوم دفاعی را به 
دست خود بکوبد و صاف کند؟ ثم ماذا؟! آن وقت باید تا خط چندم عقب نشینی کند؟
طبق بند ب ماده 34 برجام، 90 روز پس از تأیید این توافق توسط شورای امنیت، 
روز »قبول توافق« محسوب می شود. به عبارت دیگر 29 مهر ماه روز قبول توافق 
تلقی شده است. مجلس شورای اسلامی اکنون موظف است ضمن دریافت گزارش 
کمیسیون ویژه، برای تهدیدها و ایرادهای مهم برجام تدبیر کند. این تهدیدها از جمله 
در زمینه عدم توازن و همزمان نبودن اجرای تعهدات و همچنین برگشت ناپذیری 
تعهدات وسیع ما در قبال تعهدات محدود، مبهم و به سرعت برگشت پذیر طرف مقابل 
از جمله در زمینه تعلیق تحریم ها قابل توجه است. بین »روز توافق« تا »روز اجرا« 
فاصله ای نامعلوم و فاقد عنوان تعبیه شده است. زمان اجرای تعهدات ما، در واقع 
ما قبل »روز اجرا« می باشد! و هنگامی که 98 درصد اورانیوم غنی شده را به خارج 
فرستادیم و دو سوم سانتریفیوژهای نطنز )14 هزار دستگاه( را از هم گسیختیم و 
بتون در قلب رآکتور آب سنگین اراک ریختیم و پروتکل الحاقی را به اجرا گذاشتیم 
و همه جوره از خود خلع ید کردیم - برگ های برنده را واگذار کردیم- تازه روز اجرای 
تعهدات محدود و مبهم غرب درباره تعلیق 13 درصد تحریم ها فرا می رســد البته 
مشروط بر اینکه مدیر کل آژانس درباره پارچین یا هر بهانه دیگری دبه نکند و به 
سیاق ســال های گذشته نگوید که نمی تواند عدم انحراف برنامه هسته ای ایران را 
تأیید کند؛ مکانیسم شکایت و حل اختلاف در کمیسیون مشترک البته چاله بزرگ 
دیگری است که صرف فعال کردن این مکانیسم از سوی ما یا طرف مقابل، متضمن 
رأی گیری دوباره و کسب اجماع آرا برای ادامه تعلیق تحریم ها خواهد بود و در صورت 
فقدان همین اجماع- و لو با یک رأی مخالف- تحریم ها به شکل خودکار احیا می شود!
نمایندگان ملت در این میان مسئولیت روشنی دارند. تصویب برجام و حاشیه 
و تبصره زدن برای آن، به مفهوم امضای وقوع خســارت های فاجعه بار علیه منافع 
و مصالح ملی است. نمی توان اجرای برجام را تصویب کرد و برگ های برنده کشور 
را واگذار نمود و آرزوهای خود را به عنوان تبصره و توصیه و تحشــیه و دعوت و 
نصیحت، به متن اجرایی شــده الصاق نمود! آنچه عملی تر و به مصلحت نزدیک تر 
اســت این است که نمایندگان محترم مجلس در مصوبه خود ضمن تأکید بر توقف 
اجرای برجام، اجرای این توافق را متوقف و مشروط به رفع ایرادات و اشکالات آن 
کنند. این کمکی بزرگ به دولت برای مقاومت در خاکریز اول است، حتی اگر با طبع 
کم تحمل برخی دولتمردان جور درنیاید. چنین حضور هوشمندانه و حکیمانه ای، 
 نام نمایندگان مجلس نهم را کنار قهرمانان نام آوری چون آیت الله شهید مدرس)ره( 
به ثبت خواهد رساند؛ بزرگمردی که در برابر قافیه باختگی برخی سیاسیون گفت 
»ما از ترس مرگ خودکشی نمی کنیم« و با همان شجاعت، جو موهوم را شکست. 
نمایندگان مجلس البته فراتر از برجام و به موازات آن، مســئولیت دارند در قبال 
موضوعات مهمی نظیر اقتصاد مقاومتی، شبیخون و مقاومت فرهنگی، و نفوذطلبی 
سیاسی- فرهنگی دشمن به میدان بیایند و 9-8 ماه باقی مانده از عمر مجلس نهم 

را به پرکارترین و درخشان ترین دوره این مجلس تبدیل کنند.

اما فراتر و مهم تر از برجام، تستی است که دشمنان ملت ایران به شیوه های 

مختلف در قبال روحیه مقاومت و اقتدار ملی انجام می دهند. جبهه مســتکبر 

غرب به عنوان یک راهبرد کلی، ایجاد رخنه و شکستن این روحیه قدرت ساز و 

پیشرفت آفرین را در دستور کار قرار داده است. در مقابل، دولت باید ضمن رفتار 

از سر اقتدار و عزت در سیاســت خارجی، به قواعد و لوازم همدلی ذیل قانون 

اساســی و راهبری مقتدای انقلاب بازگردد؛ وگرنه بی تعارف، در نگاه گرگ های 

بین المللی تبدیل به طعمه ای ضعیف و راحت الحلقوم یا دست کم از ریشه درآمده 

و فشارپذیر خواهد شد.

زبالهچند پرسش درباره مدل رفتاری دولت

محمد ایمانی

* وقتی عربستان برای بررسی حادثه فجیع منا روادید به مسئولان کشور نمی دهد 
انتظار می رود مقامات بلندپایه کشــور پاسخ دندان شکن به این رفتارهای سخیف 
آل ســعود بدهند و بر ســر منافع ملی و سرنوشت حجاج اعزام شده به این کشور 

کوتاه نیایند.
مینایی
* به عنوان یک ایرانی از رئیس جمهور و وزیر امور خارجه کشــورمان درخواست 
می کنم سفر خود را نیمه تمام رها و به جای گرفتن عکس یادگاری با جان کری، 

جنایات آل سعود را تعقیب کنند.
0423---0912و7213---0912و9921---0916
* کاش مقامات دیپلماســی دولت به جای اینکه در آمریکا به گپ و گفت وگو و 
لبخند زدن با آمریکایی ها مشــغول باشند برای رسیدگی به امور حجاج ایرانی در 

عربستان با تعداد بالای کشته شده کاری می کردند.
0913---7145
* با عرض تســلیت و اعلام همدردی با خانواده قربانیان در منا، نباید این فجایع 
پی درپی شاهزادگان عیاش آل سعود را صرفاً به یک سوء مدیریت تعبیر کرد اینها 
دنباله سلسله جنایاتی است که از شام تا عراق و یمن و دیگر بلاد مسلمین توسط 
تکفیری های تحت حمایتشــان سال هاست مرتکب می شوند و بر آن اصرار دارند. 
آنها باید در اسرع وقت در محاکم بین المللی پی گیری و محاکمه شوند. از طرفی 
جا داشــت که حداقل وزیر امور خارجه کشورمان سفر خود را به عنوان اعتراض 
نیمه تمام می گذاشت و با حضور در صحنه پی گیر ماجرا می شد. در اکثر کشورها 
اگر چنین حادثه ای برای چند تبعه شــان رخ می داد، رؤسای آن کشور سفر خود 

را نیمه تمام می گذاشتند.
فخرالساعه- جانباز
* آل ســعود مرتب جنایت و خیانت می کند ولی از این طرف دستگاه دیپلماسی 
کشــور ما مشــغول لبخند زدن با آمریکا یعنی ارباب آل سعود است. در این مدت 
دیگر اثبات شــده است که این نوع دیپلماسی واداده و انفعالی جواب نمی دهد و 

فقط باعث تحقیر ما می شود.
0912---3104

* آقای رئیس جمهور باید سفر به نیویورک خود را لغو و با این کار خود با خانواده های 
داغدار که بیش از 1۶0 نفر هستند اعلام همدردی می کرد.

0918---8303
* اگر دولت آقای روحانی در مواجهه با گاوچران های آمریکا از منافع ملی نمی گذشت 
امروز وهابیت عربستان به خود اجازه نمی داد که اینچنین دست به کشتار حجاج 

در سرزمین منا بزند.
0913---1442
* ســایه آمریکا حدود 14 ســال است بر سر افغان هاست ولی نتیجه آن شده که 
بعد از سوریه، کشور افغانستان دومین رتبه را در مهاجر فرستی دارد و ناامنی در 
این سرزمین بی داد می کند. آنها که از مذاکره وزیر خارجه آمریکا و ایران قند در 

دلشان آب می شود ثمرات ارتباط نزدیک با آمریکا را مشاهده کنند.
0912---3104

* چه کســی گفته و چگونه ثابت شــده که تنها راه پیشرفت در علم و تکنولوژی 
درگرو رابطه با آمریکاســت؟ جوانان ما نشــان داده اند که استعداد و ظرفیت جلو 
بردن کشور بدون وابستگی به غرب را دارند مشروط به اینکه مسئولان کشور به 

این حقیقت باور داشته باشند و به جوانان میدان بدهند.
شهیدی
* بچه مثبت شدن آمانو رئیس  آژانس فقط برای چند روز است. خیلی زود پرده ها 
کنار خواهد رفت و آمانو چهره واقعی خودش را درمورد فعالیت هسته ای کشورمان 
با هدف خوشــحال ساختن آمریکا نشــان خواهد داد. همان طور که جدیدترین 

اظهاراتش هم نشان می دهد.
0912---7977

* چرا در کشور کسی نیست از دولت سؤال کند چرا وقتی که برجام رد یا تصویب 
نشده اجرای آن از سوی دولت با چه مجوز قانونی است؟ توهین به مردم و مجلس 

شاخ و دم ندارد.
0937---9654
* پاســخ حضرت آقا در دیدار جانبازان که اظهار نگرانی از نفوذ آمریکا در برجام 
داشــتند بسیار جای تأمل است. حضرت آقا نفرمودند نگرانی بی مورد است، همه 
چیز زیر نظر من به خوبی اجرا می شود. بلکه فرمودند بروید به مجلس بگوئید، به 
آنهایی که فکر می کنید حواسشان نیست بگویید! مجلس و خواص در این مقطع 
رسالت ویژه ای دارند. چون عده ای بنا دارند آمریکا را مجدداً به کشور بازگردانند. 

بازدید از پارچین و عنوان تشریفاتی بر آن نهادن واقعاً نگران کننده است.
طباطبائی- قم
* چرا نمایندگان محترم مجلس در برابر قانون شــکنی دولت که از اجرای برجام 
تصویب نشــده دم می زنند ســکوت اختیار کرده اند؟ و چرا هیچ واکنشی از خود 

نشان نمی دهند؟!
نجاری از کاشان
* از نمایندگان مجلس انتظار داریم در بررســی برجام و اعلام نظر در مورد این 
موضوع فقط خدا و منافع ملی کشــور را مورد ملاحظه قرار بدهند و بدانند ملت 

پشتیبان هر کسی است که به دنبال عزت این ملت است.
0910---7306

* مرگ و لعن و نفرین الهی برآل ســعود نجس، خبیث و نوکر اســرائیل و غده 
چرکین و سرطانی منطقه!

دباغ زاده
* فاجعه بزرگ منا، توطئه صهیونیستی، آمریکایی، برای مشغول کردن مسلمانان 
اســت تا از فلسطینی ها و مسجدالاقصی غافل شوند. سوء مدیریت آل سعود تنها 
جنبه ظاهری قضیه است ولی اهداف بزرگ تری در این سوء مدیریت وجود دارد.
0827---0937 و 1857---0912
* کشتار حجاج در عربستان آن هم در حال انجام مراسم رمی جمره عقبه خباثت 
ذاتی رژیم ســعودی را نشــان می دهد. اما به اراده الهی حق پیروز خواهد شــد و 

باطل رفتنی است.
0918---5411

* اینکه رهبر معظم انقلاب در سکوت مسئولان عالی دولت پیام دادند و اعلام عزای 
عمومی کردند به یاد من آورد که در حادثه زلزله بم نیز رئیس دولت اصلاحات در 
پی اهداف جناحی خویش بود تا اینکه رهبر عزیزمان شخصاً به بم تشریف بردند 

و دستور سامان دادن به مسائل زلزله زدگان را صادر فرمودند.
0912---7977

* دو هفته از صدور قبض برق دوره جدید منزل بنده نگذشته که با صدور قبض 
اخطار و جریمه مواجه شــده ام. چرا دولت برای درآمدزایی به هر راهی شــرعی و 

غیرشرعی متوسل می شود و با این کار اقشار مختلف مردم را بدبین می کند؟
صادقی
* رها شدن سیم های کابل برق در معابر مجاور مدرسه راهنمایی نرجس خاتون 
جمکران و برای اهالی محل به ویژه کودکان خطرآفرین اســت. از مســئولین امر 

درخواست رسیدگی دارم.
0913---8938
* مسئولان بازنشستگی کشوری پاسخ بدهند چرا باید بیمه آتیه سازان حافظ برای 
بیماران ســرطانی سقف پرداخت تعیین و ابلاغ کنند. بنویسید در دولت گذشته 

برای پرداخت هزینه درمان سرطانی ها سقفی وجود نداشت.
0914---5881

سهامداران بورس
 قربانیان بی تدبیری دولت

متاســفانه از زمان آغاز به کار دولت تدبیر و امید برخلاف وعده های 
انتخاباتی، شرایط اقتصادی کشور نه تنها بهبود نیافته بلکه وخیم تر شده 

است.
جهان نیوز با انتشــار این تحلیل نوشت: اگر نگاهی به روند بورس در 
طول دو سال اخیر یعنی دقیقا چند ماه بعد از روی کار آمدن دولت یازدهم 
تاکنون بیندازیم به روشنی می توان بر این موضوع صحه گذاشت که بورس 
یکی از قربانیان بی تدبیری دولت تدبیر و امید در عرصه اقتصاد بوده است.

نمودار روند تغییرات شاخص بورس نشان می دهد که بعد از افزایش 
یک باره شــاخص به حدود 90 هزار در دی ماه 92، شــاخص بورس سیر 
نزولی به خود گرفت به طوری که در حال حاضر به حدود ۶1 هزار واحد 
رســیده است. در طول چند ماه گذشــته به ویژه از ابتدای سال تاکنون 
شــاخص همواره بین ۶0  تا 70 هزار واحد در نوســان بوده است. این در 
حالی است که دولتمردان در طول سال های اخیر هم بر نقش بورس در 
اقتصاد بسیار تاکید و هم مردم را به سرمایه گذاری در آن ترغیب نموده اند.

هرچند که شــرایط کنونی بورس نتیجــه بی تدبیری های دولت در 
اقتصاد است ولی روند کنونی چندان طبیعی به نظر نمی رسد. به طوری 
که شرایط بورس هر چه به نهایی شدن برجام نزدیک می شویم، وخیم تر 
می شود. این مسئله به حدی شدید بوده که نه تنها صدای سهام داران را 
درآورده است بلکه پای تحقیق و تفحص مجلس را نیز به بورس کشانده 
اســت. واقعا برای بسیاری از مردم این سوال وجود دارد که چرا دولت در 
شرایط کنونی فکری برای بازار نمی کند؟ آیا اصلا قرار نیست کاری بکند؟

کمتر کارشناسی را می توان یافت که بر وضعیت رکودی اقتصاد کشور 
صحه نگذارد. متاســفانه از زمان آغاز به کار دولت تدبیر و امید برخلاف 
وعده های انتخاباتی آقای روحانی، شــرایط اقتصادی کشور نه تنها بهبود 
نیافته بلکه وخیم تر شده است. دولت در عمل نشان داده که هیچ برنامه ای 
برای اقتصاد کشور ندارد و تنها تدبیر و امیدش به سرمایه خارجی ها است. 
در دو  سال اخیر شاهد تعمیق بیشتر رکود بودیم که همین مسئله سبب 
تعطیلی واحدهای تولیدی بیشتری گردیده است. لذا کاهش شاخص بورس 
به عنوان نبض اقتصاد تا حدودی امری طبیعی است اما به اذعان بسیاری 
از کارشناسان، فعالان و تحلیلگران بازار بورس، این مقدار از نزول کاهش 
امری طبیعی نیست. بسیاری معتقدند که دولت می تواند با تدبیر و استفاده 
از ظرفیت های موجود، مانع از نوسانات شدید بورس گردد در حالی که نه 
تنها این اتفاق نیفتاده بلکه دولت با استفاده از برخی از حقوقی ها، مسبب 

شرایط کنونی بورس است.
افت شاخص بورس مســلما قبل از آنکه منافع سرمایه داران کلان را 
به خطر بیندازد، منجر به نابودی ســرمایه ، سهام داران خرد می شود. در 
بورس به علت افت شدید شــاخص، برخی از سهام داران بیش از 1000 
برابر از ارزش دارایی هایشــان کاهش یافته اســت. این در حالی است که 
طی ماه های گذشــته تیم اقتصادی دولت به شدت بر سرمایه گذاری در 
بورس تبلیغ و بســیاری از سرمایه داران خرد را تشویق به سرمایه گذاری 

در بورس کرده است.
از خبر یک سال پیش روحانی
تا وعده 6 ماه بعد وزیر اقتصاد!

در حالی که رئیس جمهور شهریور 93 گفته بود اقتصاد از رکود خارج 
شده، وزیر اقتصاد می گوید تدابیری برای خروج از رکود در نیمه دوم سال 

94 اتخاذ شده است.
مرور روزنامه های شــهریور 93 حاکی اســت کــه روحانی آن زمان 
در جمع مردم مشــهد از خروج اقتصاد کشــور از رکود خبر داده بود اما 
واقعیت های اقتصادی موجب شــده که وزیر اقتصاد این وعده را به پایان 
امسال حواله دهد. به عبارت دیگر رئیس جمهور یک سال پیش خبری را 
داده که حتی وزیر اقتصاد وی نیز آن را باور نکرده و درباره چند و چونش 

توجیه نشده است!
در واکنش به این موضوع، خبر آن لاین نوشت: وزیر اقتصاد هفته گذشته 
در نشســت شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی از اتخاذ تدابیری 
برای خروج از رکود در نیمه دوم امســال خبر داد. این در شرایطی است 
که در هفته های گذشته برخی از کارشناسان نسبت به سیاست های دولت 
انتقاد کرده و معتقد بودند که تاکنون اقداماتی از سوی دولت انجام نشده 

که نشان دهد در آینده نزدیک اقتصاد از رکود خارج خواهد شد.
در این خصوص، ابراهیم بهادرانی، دبیر کل ســابق اتاق بازرگانی تهران 
می گوید: برخی از کارشناســان به این مطلب کمتر توجه دارند که بیشتر 
تورمی که ما در کشــورمان داریم، به خاطر استقراض هایی است که دولت 
از سیســتم بانکی یا بانک مرکزی می کند و پایه پولی را افزایش می دهد. 
بنابراین اگر نظم اقتصادی وجود داشته باشد، به تبع تورمی رخ نخواهد داد.«
دبیر کل سابق اتاق بازرگانی تهران تصریح می کند: »در صورتی که ما 
سیاست های انقباضی برای تورم در پیش بگیریم و این سیاست ها در بخش 
عرضه و تقاضا و نیز بر بخش های تولیدی صنعتی، خدماتی و کشاورزی اثر 
بگذارد، اشتباه است، اما روشی که امروز دولت در پیش گرفته، باعث تورم 

نمی شود، بلکه موجب اصلاح اقتصاد کشور می شود.«
بهادرانی درباره وعده خروج از رکود کشــور در نیمه دوم امسال متذکر 
می شــود: این که خروج از رکود و رونق اقتصادی برای مردم ملموس شود، 

باید در مصارفی که مردم دارند، خود را نشان دهد. 
دبیر کل سابق اتاق بازرگانی تهران یادآور شد: »مشکل دیگر این است 
که زمانی که رشد تولید داریم، نباید این تولیدات داخل انبارها قرار گیرد، 
بلکه مصرف نیز باید رشــد پیدا کند. بنابراین ما باید ببینیم با رشــدی که 
ایجاد شده، موجودی هایمان افزایش پیدا کرده، یا این که مصرف اضافه شده 
است. اگر مصرف اضافه شده، نشان می دهد که ما از رکود خارج شده ایم.«

بهادرانی خاطرنشان می کند: »این که گفته می شود در نیمه دوم امسال از 
رکود خارج می شویم، باید ببینیم که چه چیزی را به اقتصاد تزریق کرده ایم. 
آیا پول بیشتری به طرح های عمرانی داده ایم و یا این که درآمد مردم افزایش 
پیدا کرده است؟ در حقیقت من آماری ندارم که نشان دهد که وضع مردم 
نســبت به سال های قبل از نظر درآمدی بهتر شده و این درآمد بهتر باعث 

شده که مصرف شان نیز افزایش یابد.«
از ســوی دیگر بایزید مردوخی اقتصاددان و دبیر اســبق هیئت امنای 
حســاب ذخیره ارزی معتقد است: لختی و کندی در مجموعه سازمان ها و 
دستگاه های اجرایی وجود داشته که ناشی از کندی مراجع تصمیم گیری و 

دستگاههای اجرایی در سطح ملی و استانی است.
وی می افزاید: اصلاحاتی کــه همزمان با کاهش تورم و خروج از رکود 
باید صورت می گرفت، متأسفانه انجام نشده و همه چشم ها به گشایش در 

فضای بین المللی دوخته شده است.
مردوخی تصریح کرد: قالب پیش بینی ها نشان می دهد که در سال 94 
رشــد اقتصادی نخواهیم داشت، اما اینکه رشد اقتصادی چقدر باشد، جای 

بحث هست.
این کارشناس با سابقه سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور همچنین 
گفت: حجم بزرگی از نقدینگی در دست مردم است که بخش قابل توجهی 
از آن در اختیار گروهی است که آن را به بخش سوداگری و دلالی برده اند 
و انتظار هم داریم که به حوزه کار و تولید هدایت کنند این در حالی است 

که انگیزه برای هدایت این پول به بخش تولید وجود ندارد.
این که گفتی »حسن اجرای برجام«

یعنی چه؟!
یک نماینده اصلاح طلب مجلس می گوید برخی نمایندگان می خواهند 
طرحی دو فوریتی را پیشــنهاد دهند که دولت را موظف به حســن اجرای 

برجام می کند.
کمال الدین پیرموذن در مصاحبه با مهر گفته است: این طرح در ضمن 
حمایت از اقتدار نظام، دســت دولت را برای اجرای برجام باز گذاشــته و از 

شیطنت دشمنان نیز جلوگیری می کند.
وی اظهار داشت: در بخش دیگری از جلسه، مقرر شد با کیاست و ظرافت 
مسئولان ایرانی، موضوع مفقودان و مجروحان حادثه منا از طریق سازمان 

کنفرانس اسلامی و وزارت خارجه مورد پیگیری قرار گیرد.
پیرمــوذن ادامه داد: نمایندگان در حال جمع آوری امضا برای طرح دو 
فوریتی برجام هستند. این طرح شامل چهار بند است که در بند اول دولت 
ملزم به حفظ دستاوردهای هسته ای و حسن اجرای برجام [!]  خواهد بود.
براساس بند دوم، باید از سیستم موشکی و پدافندی در صنایع دفاعی 

حمایت شود. همچنین طبق بند سوم این طرح، دولت باید مانع از هرگونه 
نفوذ طرف غربی و آمریکایی برای بازگرداندن مجدد تحریم ها شود.

براساس بند چهارم این طرح نیز دولت باید حمایت از جریان مقاومت 
در منطقه را همچنان دنبال کند.

پیرموذن معلوم نکرده که »موظف شدن دولت بر حسن اجرای برجام« 
یعنی چه؟ و چگونه طرف غربی موظف به این حســن اجرا و عدم نقض 
عهد که مورد هشــدار رهبری قرار گرفته، می شود؟  از سوی دیگر معلوم 
نیست عبارت کلی »الزام دولت به حفظ دستاوردهای هسته ای« در عمل 
و اجرا به چه کاری می آید. نکته بعدی »حمایت از سیســتم موشکی در 
صنایع دفاعی« اســت در حالی که طبق ضمیمه توافق ایران نباید تا 8 
سال آزمایش مربوط به موشک های دارای قابلیت حمل کلاهک هسته ای 
را انجام دهد که هر نوع موشک میان برد و دوربرد را شامل می شود )چرا 
که اگر منظور صرفا موشک های طراحی شده برای حمل کلاهک هسته ای 
را شامل می شد، بایستی محدودیت زمانی مشخص شده ابدی می بود و نه 
8 سال(. و سرانجام اینکه دعوت به »حمایت از جریان مقاومت در منطقه« 

چه ربطی به ایرادات و منافذ و تهدیدهای مهم نهفته در برجام دارد؟!
وزیر ارشاد طفره رفت!

پــس از آنکه جمعی از نمایندگان مجلس در تذکری خطاب به وزیر 
اطلاعات و وزیر ارشــاد نســبت به نفوذ سرویس های جاسوسی غربی در 
روزنامه ها و رسانه های زنجیره ای هشدار دادند، علی جنتی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی نسبت به این هشدار واکنش نشان داد و با تأکید بر اینکه 
چیزی به نام »جریان نفوذی« در فضای رسانه ای کشور وجود ندارد، تصریح 
کرد: »چنین نیست و آنها که چنین ادعا می کنند باید آن را اثبات کنند.«
جنتی در مصاحبه با خبرگزاری مجلس شورای اسلامی ضمن تفاوت 
قائل شــدن میــان »جریان نفوذی« و »عوامل نفــوذی« گفت: »عوامل 
نفوذی ممکن اســت در همه بخش های کشور وجود داشته باشد؛ اعم از 
دستگاه های دولتی یا بخش خصوصی. حتی ممکن است در رسانه ها هم 
افرادی فعالیت کنند اما اینکه چنین نکته ای به صورتی اینچنین پررنگ 
مطرح شود، چنین نیست و آنها که ادعا می کنند باید آن را اثبات کنند.«
وی ســپس در تناقضی آشــکار با صحبت های پیشــین خود افزود: 
»اینکه پشت صحنه چیست و آیا کسی از طریق فضای رسانه ای به دنبال 
براندازی نظام است یا خیر، وزارت ارشاد اطلاعی ندارد و پشت پرده این 

قضایا را نمی بینید.«
البته وزیر محترم ارشــاد توضیح نداد که چگونه در عین بی اطلاعی 
از پشــت پرده قضایا می توان منکر وجود جریان نفوذ رسانه ای شد! و آیا 
اساســاً اظهار نظر نسبت به مســائل اطلاعاتی و امنیتی در حوزه کاری 

ایشان تعریف می شود؟!
علی جنتی ســپس اضافه کرد: »هیچ نمی شود منکر این امر شد که 
رسانه های خارج نشــین با برخی عناصر، روزنامه نگاران یا اصحاب رسانه 
داخلی ارتباط داشته باشند یا به آنها خط بدهند ولی اینکه در حد جریان 

معرفی شود، اینگونه نیست و من چنین چیزی را نمی بینم.«
علــی جنتی این بار نیز توضیح نداد که چگونه می توان »جریان نفوذ 
رسانه ای« را انکار کرد و در عین حال مدعی خط دهی رسانه های خارجی 
به عوامل داخلی شد! آیا از نظر ایشان »خط دهی عوامل خارجی به داخلی« 
جریان محسوب نمی شود؟! این اظهارات تناقض آمیز می تواند حاکی از عدم 

اشراف وزیر محترم به کار رسانه ای باشد.
گفتنی است حمایت های مادی و معنوی غرب برای نفوذ رسانه ای و 
هدایت افکار عمومی در ایران سابقه ای دیرینه دارد. برای نمونه شبکه بوت 
و بدامن به عنوان باند نفوذ رسانه ای انگلیس و آمریکا در ایران، مقدمات 
کودتای 28 مرداد را فراهم کردند. همچنین پس از انقلاب اسلامی نیز باند 
سیامک پورزند، هوشنگ اسدی و... زیر نظر سرویس های جاسوسی غرب به 
ایفای نقش رسانه ای پرداختند. کافی است آقای وزیر نگاهی گذرا به نشریات 
زنجیره ای بیندازند تا متوجه شوند که چگونه گزارش خبری شبکه دولتی 
انگلستان )BBC( سر از نشریات داخلی در می آورد و یا چگونه خط خبری 
»تطهیر چهره های عصر پهلوی«، »حجاب اجباری«، »اعدام های ۶7« و... 
به صورت همزمان تبدیل به موضوع اصلی رسانه های خارجی و نشریات 
زنجیره ای می شود. به نظر نمی رسد این رویدادها حرکتی خودجوش در 
سطح رسانه های داخلی و خارجی باشند،  متأسفانه اتخاذ چنین رویکردی 
نسبت به مقوله نفوذ رسانه ای می تواند ناشی از ساده اندیشی آقای وزیر باشد!

رئیس مجلس در جلســه 
کرد:  تاکید  برجام  کمیسیون 
برجام  مخاطرات  مراقب  باید 
لغزش هایی  همچنین  باشیم. 
باید  که  دارد  وجود  برجام  در 
این لغزش ها را گرفت و اجازه 
ندهیم که تفسیر و تعبیری به 

ضرر جمهوری اسلامی شود.
حسینی  نقوی  سیدحســین 
ســخنگوی ویژه برجــام مجلس 
شــورای اســلامی در گفت وگو با  
فارس، در تشریح نشست مشترک 
کمیسیون برجام با هیئت رئیسه 
و علی لاریجانــی رئیس مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشت: ابتدا 
آقای زاکانی گزارشی از فعالیت های 
کمیســیون برجــام ارائه کرد که 
طی مدتی که کمیسیون تشکیل 
شده به چه تعداد جلسه، بازدید و 
نشســت در بررسی برجام صورت 
گرفته اســت. همچنین روند کار 
بررسی کمیســیون را مورد بحث 

قرار داد.
در  همچنیــن  افــزود:  وی 
خصــوص اینکه چگونــه ما آرام 
آرام به جمع بندی و تهیه گزارش 
رسیدیم و اینکه اکنون رویکرد ما 

نسبت به تهیه گزارش چیست نیز 
مباحثی مطرح شد.

نقــوی حســینی در ادامــه 
خاطرنشان کرد: آقای لاریجانی از 
زحمات کمیسیون تقدیر و تشکر 
و نکات بســیار مهمی را در رابطه 
با برجام و گزارشــی کــه باید به 
صحن علنی ارائه شود مطرح کرد. 
همچنین طرحی که ضمیمه این 
گزارش محسوب می شود را مورد 
بحث قــرار داد که این طرح باید 
متضمن چه نکاتی باشــد. در این 
خصوص از ســوی نمایندگان نیز 

نظراتی ارائه شد.
وی همچنین عنوان کرد: نکته 
مهم در بیانات آقای لاریجانی این 
بود کــه به هر حــال برجام یک 
سند بسیار مهم است که البته از 
پیچیدگی های بســیار زیادی هم 
برخوردار است و لازم است که ما 
چارچــوب برجام را در طرحی که 
ارائه می کنیم محکم کنیم و جلوی 
لغزش های آن را بگیریم. همچنین 
جلوی تعبیر و تفسیرهای خاص 

گرفته شود.
نقوی حســینی در ادامه این 
مطلب یادآور شد: آقای لاریجانی 

همچنیــن متذکر شــدند که در 
این راستا چارچوب ها را مشخص 
کنیم که طــرف مقابل نتواند در 
قالب برجام تعبیر و تفســیرهایی 
را دنبال کند و به نکات مشابه این 

موارد اشاره داشتند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس شورای 
اسلامی در پاسخ به این سوال که 
در نهایت گزارش نهایی بررســی 
برجــام در جلســه امــروز آماده 
شــد یا خیر؟ بیان داشــت: این 
گــزارش تاکنون بــه جمع بندی 
نهایی نرســیده و تلاش می شود 
در نشست نوبت صبح و عصر فردا 
)امروز دوشــنبه( بــه جمع بندی 
نهایی برســد و در صــورت تهیه 
گزارش تا آخر وقت، روز سه شنبه 
هفته آتی در صحن علنی مجلس 
شورای اسلامی قرائت خواهد شد. 
همچنین طرح دو فوریتی در این 

روز مطرح خواهد شد.
نقوی حسینی در خاتمه اضافه 
کرد: در خصوص دیدار و نشست 
مشترک کمیســیون با سران قوا 
فعلا فرصتی برای نشســت فراهم 

نشده است.

در دیدار با کمیسیون برجام

لاریجانی: باید جلوی لغزش های برجام 
گرفته شود

سرویس سیاسی -
در حالــی که هنوز مجلس 
نظر و رای خــود درباره توافق 
هسته ای را اعلام نکرده است، 
یک مقام بلندپایه دولت اعلام 
اجرایی  فــاز  وارد  برجام  کرد 

شده است. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی یک 
روز پــس از جمع بنــدی مذاکرات 
هســته ای در وین)24 تیرماه(، در 
پاســخ به نامه رئیس جمهور به دو 
نکته اساسی اشاره فرمودند؛ »متنی 
که فراهــم آمده با دقت ملاحظه و 
در مســیر قانونی پیش بینی شده 
قــرار گیرد« و »در صورت تصویب، 
مراقبــت از نقض عهدهای محتمل 
طرف مقابل صورت گرفته و راه آن 

بسته شود.«
العظمــی  آیــت الله  حضــرت 
خامنه ای سه روز بعد در خطبه های 
نماز عید سعید فطر نیز بار دیگر بر 
لزوم طی مســیر قانونی در موضوع 
توافــق هســته ای تاکیــد کرده و 
فرمودند؛ »برای تصویب این متن، 
یک مسیر قانونیِ پیش بینی شده ای 
وجود دارد که باید این مسیر را طی 
کند و خواهد کرد؛ ان شاءالله. انتظار 
ما این اســت که دست اندرکاران، با 
دقّت مصالح را - مصالح کشــور را، 
مصالح ملیّ را- در نظر بگیرند و آنچه 
را تحویل ملّت خواهند داد، بتوانند 
با گردن افراشــته، در مقابل خدای 

متعال هم ارائه بدهند.«
در نهایــت رهبــر انقــلاب در 
اعضای مجلــس خبرگان  دیــدار 
)12شــهریور( به صورت مصداقی 
نیز به مسیر قانونی توافق هسته ای 
اشاره کرده و تاکید کردند؛ »به نظر 
ما مصلحت نیست که ما مجلس را 
از این قضیّه برکنــار بداریم؛ چون 
قضیّه ای اســت که بالاخره دو سال 
است که کشور به طور کلیّ متوجّه 
بــه آن اســت و حالا هــم به یک 
نتایجی رسیده؛ [پس] باید مجلس 
وارد بشود. حالا مجلس چه بکند؟ 
بنده هیچ توصیه ای ندارم به مجلس 
شورای اسلامی که با این چه جوری 
عمل بکنــد. اوّلاً نوع تصمیم گیری 

چه جوری باشد؟ به نحو تصویب یا رد 
باشد، یا به نحو دیگری تصمیم گیری 
کننــد؟ آیا رد کننــد، آیا تصویب 
کنند؟ بنده هیــچ توصیه ای ندارم. 
نظر متَّبَع، نظر نمایندگان ملتّ است 
در مجلس و اینکــه [مجلس ] چه 
بکند، چه نکند را ما عرض نمی کنیم. 
ما معتقدیم که بالاخره خوب است 
مجلس را برکنار نکنیم و نمایندگان 

ملتّ باید تصمیم بگیرند.«
این همه در حالی است که دو 
اصل 77 و 125 قانون اساســی نیز 
در ایــن قضیه صراحت دارد که هر 
گونه توافق و معاهده ای با طرف های 
خارجی نیاز به بررســی و تصویب 

مجلس شورای اسلامی دارد. 
با تمام این تفاصیل متاســفانه 
علی رغم گذشت بیش از دو ماه از 
پایان مذاکرات، دولت به بهانه های 
مختلــف از ارائه لایحــه برجام به 
مجلس خــودداری کــرده و هیچ 
نشــانه ای از عزم دولــت برای این 

تکلیف قانونی نیز دیده نمی شود. 
تاکتیک دولت: راه بینداز، 

جا بینداز!
نکته تاســف بارتر آنکه دولت 
با دســتپاچگی و عجلــه، پیش از 
طی مســیر قانونی اجــرای برجام 
را نیــز کلیــد زده اســت. به نظر 
می رســد دولت با اتخاذ تاکتیک » 
راه بینداز، جا بینداز!« سعی در دور 
زدن مجلس داشــته و می خواهد 
نمایندگان مجلس را در عمل انجام 

شده قرار دهد. 
در همین زمینه روحانی چندی 
پیش در مصاحبه ای اعلام کرد نظر 
مجلــس درباره توافق هســته ای، 
مخالف نظر مردم نخواهد بود! حال 
آنکه خواسته مردم از توافق، لغو کلیه 
تحریم ها و ادامه برنامه هســته ای 
است؛ موضوعی که در برجام دیده 

نمی شود.
روز گذشــته نیز علی شمخانی 
دبیر شورای عالی امنیت ملی اجرایی 
شــدن توافق را تایید کرده و گفت: 
قطعا وارد فاز اجرای برجام شده ایم!

وظیفه سنگین مجلس
روز گذشــته برخی نمایندگان 

مجلس از طرحی دو فوریتی درباره 
توافق هســته ای خبر دادند که تا 
بعداز ظهر دیروز بیش از 50 نماینده 
آن را امضا کرده اند. به گفته پیشنهاد 
دهنــدگان، این طــرح ملاحظات 
کشــور و نظام در اجرای برجام در 
ابعاد مختلف اقتصادی، فنی، علمی، 
نظارتــی و دیگر ابعــاد مدنظر قرار 
گرفتــه و دولت را در اجرای برجام 

ملزم به رعایت آن می کند.
ارائه این طرح در حالی است که 
کمیســیون ویژه برجام نیز گزارش 
خــود را تقدیم نماینــدگان ملت 
خواهد کرد. حال باید دید نمایندگان 
مجلــس دربرخورد بــا برجام که 
دولت پیش از اخــذ مجوز قانونی 
اجرای آن را آغاز کرده اســت، چه 
تدبیــری خواهند اندیشــید. آیا به 
رسالت تاریخی خود در این زمینه 
عمل می کنند یا با ارائه چند توصیه 
و نصیحت کلــی، کیفی و غیرقابل 
ســنجش به دولــت، از زیر این بار 
سنگین شانه خالی کرده و بر خط 
دولت برای به حاشیه راندن مجلس، 

مهر تایید می زنند.
مجلس؛ سنگر صیانت از 

خطوط قرمز
خطوط قرمز هســته ای کشور 
کاملًا روشــن و صریــح بوده و به 
هیچ عنوان قابل انکار و چشم پوشی 
نیست. ملت نیز از نمایندگان خود 
انتظار دارند شان و جایگاه مجلس 
را به عنوان سنگربان خطوط قرمز 
هســته ای رعایت کرده و مرعوب 
جوســازی های رســانه ای نشده و 
برخی وعده و وعیدهای انتخاباتی 
آنــان را از عمل به رســالت خود 

بازندارد.
در حالــی که اصل اساســی 
همزمانــی تعهــدات دوطرف در 
توافق رعایت نشده، نمایندگان ملت 
باید از خود بپرسند تا چندی دیگر 
که ایران همه امتیازات سنگین خود 
را واگذار کرد، با دست خالی چگونه 
خواهد توانست حق خود را از طرف 
مقابل بگیرد؟ نکته مهم و قابل تامل 
آن است که امتیازات داده شده به 
هیچ عنوان قابل بازگشت نیستند. 

گزارش خبری تحلیلی کیهان

اجرای برجام فاجعه آفرین است 
مجلس اجازه ندهد

نه 9700 کیلو اورانیوم غنی شده 
را می توان به کشــور بازگرداند و 
نه سانتریفیوژهای اسقاط شده را 
می توان دوبــاره راه اندازی کرد و 
نه راکتور بتن ریزی شــده اراک را 

می توان به حالت اول درآورد.
قلب توافق نبض ندارد

اما در این میان مهم ترین مسئله 
تحریم ها و سرنوشــت آنهاست. رهبر 
معظم انقلاب اسلامی نیز تکلیف این 
قضیه را به صراحت روشن کردند که » 
اگر قرار است تحریم ها برداشته نشود، 
پس معامله ای هم در کار نخواهد بود.«
بقیه در صفحه 10

آمانو: 

نمونه های پارچین را در اختیار داریم
نیازی به بازدید دوباره نیست

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با بیان اینکه نمونه های مورد نیاز 
از پارچین در اختیار این نهاد قرار دارد تصریح کرد که نیازی به بازدید دوباره 

آژانس از این سایت وجود ندارد.
»یوکیــا آمانو« مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمــی در مصاحبه با 
»ریانوســتی« گفت: هیچ نیازی به دیدن مجدد تاسیسات نظامی پارچین در 

ایران وجود ندارد.
آمانو افزود: ما پیش از این نمونه هایی را از این تاسیسات در اختیار داریم.

وی در ادامه گفت: سفر اخیر به تهران مفید بود؛ اکنون آژانس می تواند فعالیت 
خود را به پیش ببرد.

به گزارش فارس، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در مصاحبه با شــبکه 
»صدای آمریکا« اظهارات »پاپ فرانسیس« رهبر کاتولیک های جهان در تأیید برجام 

را تحسین کرد.
رهبر کاتولیک های جهان در سخنرانی صبح جمعه خود برای رهبران جهان در 
مجمع عمومی سازمان ملل از توافق هسته ای ایران و 1+5 حمایت و آن را تأیید کرد.

آمانو افزود: ما هم اکنون در حال انجام کارهای زیادی برای رسیدن به پیشرفت در 
اجرای توافق هسته ای که در ماه ژوئیه به آن دست پیدا کردیم، هستیم.

گفت: دولت آدم کش آل ســعود به وزرای بهداشــت و ارشاد 
کشورمان برای بررسی وضعیت حجاج ایرانی جان باخته و مجروح 

فاجعه منا ویزا نداده است!
گفتم: وزیر خارجه فکســنی عربستان هم درخواست 
وزیر خارجه کشورمان برای ملاقات با وی را رد کرده است.
گفت: باید دولتمردان کشورمان درس عبرت بگیرند و به این 
اجق وجق های بی شخصیت و کاسه لیس آمریکا و اسرائیل لبخند 

نزنند!
گفتم: کاش عبــرت می گرفتند. یارو می گفت هرگز به 
گربه ها روی خوش نشان ندهید، چون این حیوانات بی چشم 
و رو، شــعور که ندارند، فکر می کنند شما از آنها خوشتان 
آمده، می روند سر سطل های زباله و بقیه فک و فامیلشان 

را هم با خودشان می آورند!


